

KESAN PERALIHAN DEMOGRAFI TERHADAP KEBAJIKAN SOSIAL DAN PASARAN BURUH: PERBINCANGAN KUMPULAN FOKUS

Prof. Datuk Dr. Ismail Sualman*
Fakulti Komunikasi dan Pengajian Media
Universiti Teknologi MARA Shah Alam, Selangor
ismail952@uitm.edu.my

Received Date: 24/7/2024

Accepted Date: 1/10/2024

Published Date: 30/10/2024

Abstract

Peralihan demografi merujuk kepada perubahan dalam struktur penduduk sesebuah negara, terutamanya berkaitan dengan faktor-faktor seperti kadar kelahiran, kadar kematian, dan jangka hayat penduduk. Kajian ini bertujuan untuk mengenal pasti kesan peralihan demografi terhadap kebajikan sosial dan pasaran buruh yang dijalankan di Shah Alam, Selangor dalam kalangan warga emas. Seramai 14 informan dibahagikan kepada dua perbincangan kumpulan fokus. Hasil kajian mendapati bahawa impak pandemik COVID-19 telah menyebabkan ramai kehilangan pekerjaan dan isu peningkatan kos sara hidup membebankan rakyat yang memerlukan perancangan kewangan yang sistematik bagi memastikan pengurusan keluarga yang berkesan. Peralihan demografi menyaksikan peningkatan dalam populasi warga tua yang membawa kepada peningkatan permintaan untuk perkhidmatan kesihatan dan penjagaan jangka panjang. Dengan kadar kelahiran menurun, pasaran buruh mungkin menghadapi penurunan bilangan pekerja baru. Ini memberi tekanan kepada pertumbuhan ekonomi negara. Kajian juga mendapati bahawa peralihan demografi menuntut penekanan kepada pendidikan berkualiti dan berkesan untuk menyediakan golongan muda menghadapi cabaran pasaran buruh yang berubah-ubah. Peralihan demografi mempengaruhi dasar keluarga seperti perancangan keluarga dan sokongan kepada ibu bapa yang bekerja. Justeru, kepentingan pengurusan peralihan demografi yang berkesan bagi memastikan negara dapat mengekalkan pertumbuhan ekonomi yang mampan, menyediakan perkhidmatan kesihatan dan pendidikan yang berkualiti serta menjaga kebajikan sosial masyarakat. Inilah cabaran dan peluang yang perlu dihadapi oleh Malaysia Madani dalam dasar awam dan pembangunan negara yang mampan.

Kata kunci: Peralihan demografi, kebajikan sosial, pasaran buruh

1.0 Pengenalan

Peralihan demografi merujuk kepada perubahan struktur penduduk dari segi umur, jantina, kelahiran, kematian, migrasi, dan faktor-faktor lain yang mempengaruhi komposisi populasi sesebuah negara atau kawasan. Peralihan ini sering kali dikaji oleh sarjana dalam bidang demografi, sosiologi, dan ekonomi untuk memahami dan meramalkan trend populasi serta kesan sosio-ekonomi yang berkaitan. Penurunan pertumbuhan penduduk mengurangkan pengeluaran stok modal dan infrastruktur yang semakin meningkat, meningkatkan jumlah sumber per kapita. Kedua, pengurangan kadar kesuburan membolehkan pengagihan semula sumber daripada kuantiti kanak-kanak ke arah kualiti mereka, meningkatkan pembentukan modal insan dan produktiviti buruh. Ketiga, penurunan kadar kesuburan mempengaruhi taburan umur penduduk, sementara meningkatkan pecahan buruh dalam populasi dan dengan itu meningkatkan produktiviti per kapita secara mekanikal [1]

Peningkatan pendapatan per kapita sebelum penurunan kesuburan telah menyebabkan beberapa penyelidik berpendapat bahawa penurunan kesuburan dicituskan oleh peningkatan pendapatan dalam proses perindustrian. Penurunan kesuburan adalah hasil sampingan daripada peningkatan pendapatan dan

peningkatan yang sepadan dalam kos peluang pemeliharaan kanak-kanak. Beliau mencadangkan peningkatan pendapatan membawa kepada penurunan kesuburan kerana kesan pendapatan positif terhadap kesuburan didominasi oleh kesan negatif yang disebabkan oleh peningkatan kos peluang membesarkan anak. Turun naik pendapatan berkenaan dengan pelaburan dalam pendidikan kanak-kanak adalah lebih besar daripada bilangan kanak-kanak. Oleh itu, peningkatan pendapatan membawa kepada penurunan kesuburan bersama-sama dengan peningkatan pelaburan dalam setiap kanak-kanak [2].

Konsep kebajikan sosial juga merupakan tahap yang mana keperluan dan keinginan penduduk dipenuhi [3]. Ia menerangkan kualiti hidup yang dinikmati oleh individu atau kumpulan. Kualiti hidup juga merupakan keadaan kesejahteraan penduduk yang dibalas atau seperti yang dikenal pasti melalui petunjuk atau petunjuk. Secara umumnya, kebajikan sosial boleh ditakrifkan sebagai proses pelbagai dimensi yang melibatkan kebajikan kedua-dua aspek kuantiti dan kualiti dalam kehidupan masyarakat. Oleh itu, kebajikan sosial lebih mudah difahami melalui analisis komponennya.

Manakala pasaran buruh merujuk kepada interaksi antara permintaan dan penawaran buruh dalam ekonomi. Ia melibatkan hubungan antara majikan yang mencari pekerjaan dan individu yang mencari pekerjaan. Pasaran buruh adalah tempat di mana urusan niaga berkaitan kerja berlaku, termasuk pembayaran gaji, penentuan gaji, dan penyelesaian kontrak pekerjaan. Faktor-faktor seperti kadar pengangguran, persaingan, kelayakan pekerja, dan keadaan keseluruhan ekonomi mempengaruhi dinamik pasaran buruh. Dalam erti kata lain, pasaran buruh adalah tempat di mana pertukaran buruh dan upah berlaku berdasarkan pertemuan antara bekalan dan permintaan dalam ekonomi.

Penduduk Malaysia meningkat sebanyak 2.1 peratus kepada 33.4 juta orang bagi suku tahun kedua 2023 berbanding 32.7 juta bagi tempoh sama tahun lalu. Bilangan kelahiran hidup di Malaysia mencatatkan peningkatan sebanyak 13.0 peratus kepada 105,961 kelahiran pada suku kedua tahun ini, berbanding 93,799 kelahiran hidup bagi tempoh yang sama tahun lepas [4]. Pertumbuhan penduduk adalah penunjuk penting dalam menentukan arah perubahan penduduk masa depan yang dijangkakan.

Malaysia sedang menjadi negara yang semakin tua, dan ia diunjurkan untuk mencapai status "negara tua" dalam beberapa dekad akan datang. Berdasarkan Jabatan Perangkaan Malaysia [5], jumlah warge emas adalah 3.9 juta atau 11.6% pada suku tahun 2024. Menjelang 2030, Malaysia dijangka mempunyai lebih daripada 15% penduduknya yang berumur 60 tahun ke atas, menandakan ia sebagai masyarakat yang semakin menua. Oleh itu, Malaysia berada di landasan yang jelas ke arah menjadi masyarakat tua dan perlu menyediakan dasar dan strategi ekonomi untuk menyokong kesejahteraan penduduk yang semakin tua.

Ini selaras dengan konsep Madani Malaysia iaitu kesediaan menerima perubahan, dengan mengambil kira saranan semua lapisan masyarakat yang mempunyai keinginan untuk pemulihan melalui pembaharuan substantif untuk Malaysia yang lebih maju dan makmur. Malaysia merupakan usaha bersepadu dan holistik untuk menjadikan semua dasar dan pelaksanaan di Malaysia lebih berperikemanusiaan yang sentiasa ditambah baik melalui perbincangan dan maklum balas rakyat. Usaha bersepadu dalam melahirkan modal insan berdaya tahan boleh merangsang pekerja tempatan sejajar dengan peningkatan berterusan sektor pekerjaan. Ini berikutan permintaan buruh yang lebih banyak fasa dengan pembukaan sektor-sektor ekonomi serta penciptaan peluang pekerjaan untuk mengekalkan pasaran perniagaan dalam era endemik yang semestinya akan menentukan kejayaan Malaysia yang lebih cemerlang pada masa hadapan [6].

Artikel ini membincangkan kesan peralihan demografi terhadap kebajikan sosial dan pasaran buruh. Struktur umur penduduk memainkan peranan penting dalam perubahan demografi dan kesan sosioekonomi. Negara-negara dengan sejumlah besar orang dewasa boleh menghasilkan tenaga kerja yang berkualiti tinggi, tetapi juga perlu menyediakan pendidikan yang baik. Sebaliknya, negara-negara yang mempunyai bilangan anak muda yang tinggi perlu menguruskan beban penuaan penduduk dengan penjagaan kesihatan yang mahal. Artikel ini menerangkan perubahan dan faktor yang mempengaruhi pertumbuhan penduduk di Malaysia, termasuk hubungan dengan peralihan demografi dan implikasinya terhadap struktur umur penduduk dan sosioekonomi negara.

2.0 Objektif Kajian

1. Memahami keadaan kebajikan sosial dalam kalangan warga emas kerana peralihan demografi.
2. Meninjau sejauh mana keadaan pasaran buruh dalam kalangan warga emas kerana peralihan demografi.
3. Mengkaji bagaimana inisiatif populasi dewasa menangani kesan peralihan demografi terhadap kebajikan sosial dan pasaran buruh.

3.0 Literatur

Teori peralihan demografi baru-baru ini meneroka bagaimana peralihan masyarakat dalam corak umur, kesuburan dan urbanisasi membentuk hasil ekonomi, sosial dan dasar, terutamanya apabila negara bergerak melalui peringkat peralihan demografi yang berbeza. Berikut ialah beberapa teori kontemporari utama dengan rujukan yang berkaitan:

Teori Peralihan Demografi Kedua (Second Demographic Transition - SDT)

Peralihan Demografi Kedua (SDT), yang dicadangkan oleh Lesthaeghe dan van de Kaa [7].memperluaskan model peralihan demografi klasik dengan memberi tumpuan kepada masyarakat pasca-perindustrian di mana kadar kesuburan yang rendah, perkahwinan yang tertangguh, dan struktur keluarga yang pelbagai menjadi berleluasa. SDT berteori bahawa di banyak negara maju, individu mengutamakan kepuasan peribadi dan kebebasan ekonomi, yang membawa kepada kadar kelahiran yang lebih rendah dan populasi yang semakin tua. Teori ini menyerlahkan peralihan dalam nilai budaya dan sosial, seperti individualisme dan keseksamaan jantina, yang mempengaruhi dinamik penduduk.

Dividen Demografi dan Pembangunan Ekonomi

Teori dividen demografi [7] menyatakan bahawa penurunan kadar kelahiran membawa kepada struktur umur yang menggalakkan di mana populasi usia bekerja melebihi bilangan tanggungan. Negara yang mempunyai tenaga kerja muda dan lebih sedikit tanggungan boleh mengalami pertumbuhan ekonomi yang pesat jika mereka melabur dalam pendidikan, penjagaan kesihatan dan peluang pekerjaan. Walau bagaimanapun, kegagalan memanfaatkan dividen ini boleh membawa kepada cabaran sosial, termasuk kadar pengangguran yang tinggi dan pergolakan sosial.

Masyarakat Penuaan dan Cabaran Kebajikan Sosial

Teori populasi penuaan memberi tumpuan kepada cabaran yang dihadapi negara apabila mereka memasuki peringkat "masyarakat penuaan". Sarjana seperti Harper [8] menyerlahkan bagaimana masyarakat yang semakin tua boleh memberi tekanan yang ketara kepada penjagaan kesihatan, pencen dan perkhidmatan sosial. Di negara seperti Jepun dan beberapa negara Eropah, populasi yang semakin tua juga membawa kepada tenaga kerja yang menyusut, yang memberi kesan kepada pertumbuhan ekonomi.

Negara-negara seperti Malaysia juga memasuki fasa ini dan mungkin perlu mereformasi dasar sosial mereka untuk menyesuaikan diri. Pertumbuhan penduduk adalah salah satu isu penduduk yang sering dibincangkan [9]. Corak dan hubungan pertumbuhan penduduk antara penempatan di negeri-negeri Wilayah Utara Semenanjung Malaysia. Ia menunjukkan penggunaan Sistem Maklumat Geografi sebagai bantuan kepada analisis spatial.

Autokorelasi ruang adalah kaedah yang telah digunakan dalam kajian ini untuk mengesan sama ada terdapat hubungan pertumbuhan antara penempatan di negeri-negeri yang dikaji. Hasil kajian mendapati bahawa terdapat peningkatan hubungan antara pertumbuhan penduduk dan kewujudan pembangunan baru seperti kawasan perindustrian dan kawasan pelancongan yang terdapat di penempatan berdekatan. Perubahan dalam komposisi penduduk Malaysia menjelaskan pertumbuhan penduduk dalam bentuk peratusan kadar pertumbuhan untuk menggambarkan kajian keseluruhan perubahan demografi penduduk [10].

Malaysia juga sedang mengalami peralihan demografi dari masa ke masa, dan ini mempunyai pelbagai implikasi terhadap kebajikan sosial, pasaran buruh, dan dasar awam negara. Teori peralihan

demografi memainkan peranan dalam menerangkan keadaan pertumbuhan penduduk di Malaysia. yang dikaitkan dengan perubahan kadar kelahiran dan kadar kematian yang berlaku akibat transformasi sosioekonomi kerana menerima impak daripada proses urbanisasi dan proses perindustrian [11]. Ketika ini, Malaysia berada di fasa tiga dalam fasa peralihan demografi yang menunjukkan kadar kelahiran mula menurun, manakala kadar kematian semakin stabil, justeru pertumbuhan penduduk semakin perlahan.

Begitu juga kajian yang dijalankan membincangkan perubahan dalam komposisi dan taburan penduduk Sarawak menggunakan konsep kajian yang sama, secara tidak langsung kaedah kajian bagi kedua-dua kajian ini menggunakan analisis pertumbuhan penduduk [12]. Manakala, kajian lain [13]. menekankan pertumbuhan penduduk dalam kajian bandar dengan menggunakan tempoh urbanisasi dalam pertumbuhan penduduk bandar.

Biasanya, penunjuk yang digunakan dalam pertumbuhan penduduk bandar adalah tempoh urbanisasi yang dikira berdasarkan kadar pertumbuhan penduduk tahunan untuk mengetahui bagaimana perubahan tahap urbanisasi dari masa ke masa. Oleh itu, kajian pertumbuhan penduduk berkaitan dengan fenomena ruang, jadi ciri-ciri ruang perlu diambil kira secara langsung untuk menggambarkan aspek populasi.

Perubahan struktur umur berlaku kerana mereka dipengaruhi oleh tiga komponen pertumbuhan penduduk, iaitu kelahiran, kematian dan penghijrahan, secara tidak langsung membawa kepada ketidakseimbangan antara struktur umur di kalangan penduduk. Pada dasarnya, struktur umur penduduk terdiri daripada orang muda, dewasa dan tua. Struktur umur boleh menjadi petunjuk penting dalam proses perubahan demografi dan ia memberi kesan kepada sosioekonomi sesebuah negara. Ini dikatakan kerana kesukaran mengawal perubahan struktur umur yang berlaku boleh menyebabkan wujudnya jurang pembangunan dalam sesebuah negara [14].

Apabila sesebuah negara mempunyai sejumlah besar orang dewasa, maka negara ini mempunyai tenaga kerja yang tinggi. Ini menyebabkan negara melahirkan keperluan untuk tenaga kerja yang berkemahiran tinggi dan berdaya saing, secara tidak langsung membantu dalam meningkatkan produktiviti negara. Walau bagaimanapun, bagi negara-negara yang mempunyai bilangan anak muda yang tinggi, ia telah dikenakan ke atas orang dewasa dalam kos menyediakan pendidikan untuk lebih baik.

Sekiranya negara gagal menyediakan keperluan asas untuk golongan muda, ia mungkin akan kehilangan bekalan tenaga kerja yang berkualiti pada masa akan datang. Di samping itu, peningkatan jangka hayat menyebabkan sesebuah negara mempunyai bilangan warga tua yang tinggi, sekali gus membawa kepada isu penuaan penduduk. Kesan penuaan penduduk telah menyebabkan kerajaan menanggung beban kos penjagaan kesihatan yang cukup tinggi untuk membiayai keperluan warga emas [15]. Oleh itu, masalah mengubah struktur umur yang dihadapi oleh setiap negara mesti diselesaikan dengan cara yang terbaik dan adil untuk setiap lapisan struktur umur penduduk untuk membawa banyak faedah.

4.0 Metodologi

Kajian ini menggunakan kaedah kualitatif, iaitu pendekatan penyelidikan yang digunakan untuk memahami fenomena kompleks dalam konteks sosial dan budaya. Kaedah ini sering digunakan dalam kajian sains sosial [16]. Kaedah kajian ini ialah Perbincangan Kumpulan Fokus (*Focus Group Discussions* - FGD) yang melibatkan sekumpulan peserta dalam sesi perbincangan mengenai topik tertentu. Melalui FGD membolehkan interaksi antara peserta yang mempunyai pengalaman atau pandangan yang berbeza. Interaksi ini boleh menjana dinamik yang kaya, membolehkan peserta merangsang dan melengkapkan pemikiran masing-masing. Kaedah ini membolehkan penyelidik mendengar perspektif yang pelbagai dari beberapa peserta. Serta membantu memahami pandangan yang berbeza mengenai topik yang sedang dikaji. Dalam satu sesi kumpulan fokus, penyelidik boleh mengumpul data daripada beberapa peserta sekaligus menjadikannya lebih cekap berbanding wawancara individu yang memerlukan lebih banyak masa dan usaha.

Di samping itu, FGD boleh merangsang peserta untuk berkongsi idea atau pandangan baharu yang tidak pernah difikirkan sebelum ini. Ini boleh membantu dalam membongkar maklumat yang mungkin tidak muncul dalam temu bual individu. Kaedah ini sesuai untuk memahami dinamik, interaksi, dan norma dalam kumpulan tertentu. Bukan sahaja pandangan individu didedahkan, tetapi juga bagaimana mereka berinteraksi dengan norma dan nilai kumpulan.

FGD juga boleh membantu mengenal pasti bidang konflik atau konsensus di kalangan peserta. Ini dapat membantu dalam memahami perbezaan pendapat dan titik pemetaan perjanjian Peserta juga boleh memberikan sokongan sosial antara satu sama lain. Ini boleh mewujudkan persekitaran yang lebih selesa untuk peserta bercakap tentang pengalaman atau pandangan peribadi mereka. Data yang dihasilkan daripada FGD ini boleh dianalisis secara kolektif. Ini bermakna penyelidik dapat melihat corak, tema, dan makna yang muncul dari interaksi antara peserta. Kaedah ini juga membolehkan mencetuskan idea dan refleksi yang lebih mendalam melalui kesan sinergi antara peserta. Kadang-kadang, rangsangan daripada orang lain boleh mencetuskan pemikiran yang lebih mendalam.

Kaedah ini sesuai untuk meneroka pengalaman yang dikongsi dalam kumpulan yang terlibat dalam peralihan demografi seperti pengalaman dalam komuniti, organisasi, atau persekitaran tertentu. Walau bagaimanapun, perbincangan kumpulan fokus juga mempunyai batasan dan memerlukan persediaan yang teliti, pemilihan peserta yang betul, dan pemudahan yang baik untuk mendapatkan hasil yang bermakna.

Kajian ini menggunakan pemilihan pensampelan bertujuan dan dibantu oleh pemilihan berasaskan kriteria, serta menjalankannya dengan pensampelan teori. Dalam kajian ini, sampel dipilih dengan sengaja kerana ia mempunyai ciri-ciri yang membolehkan penyelidik mendapatkan banyak maklumat, perincian dan pemahaman yang mendalam tentang masalah dan soalan yang berkaitan dengan peralihan demografi. Kajian ini juga memastikan bahawa semua sampel dapat memberikan jawapan kepada perkara-perkara yang menjadi objek kajian. Sampel juga harus mengambil kira faktor kepelbagaian yang wujud untuk setiap sampel dengan harapan ia akan mempunyai kesan yang berbeza-beza terhadap data yang akan diperolehi [17].

4.1 Pemilihan Informan

Pemberi maklumat atau peserta dalam kajian ini telah dipilih menggunakan persampelan yang dimaksudkan tetapi di bawah jenis variasi maksimum serta melalui proses persampelan kritikal seperti yang diterangkan sebelum ini. Pensampelan variasi maksimum bermakna walaupun sampel yang dipilih adalah kecil, ia dipilih daripada pelbagai aksara supaya hasil kajian adalah pelbagai (Meriam, 1998). Pemberi maklumat dipilih berdasarkan pemilihan berdasarkan kriteria seperti berikut:

1. Lelaki dan Wanita pelbagai kaum
2. Berumur 40 tahun dan lebih 3 tahun.
3. Tinggal di kawasan bandar dan luar bandar
4. Tahap pendidikan dan pemahaman yang tinggi dan mudah mengenai peralihan demografi.
5. Mengambil bahagian secara sukarela dalam kajian ini.

4.2 Instrumen

'Instrumen' kajian ini adalah penyelidik sendiri kerana beliau terlibat dalam semua proses pengumpulan data dari awal, iaitu menjejaki bidang sehingga aktiviti terakhir di lapangan. Menurut Morse & Richards (2002), peranan penyelidik sebagai instrumen penyelidikan adalah bahawa mereka membuat data mengenai peristiwa yang berkaitan dengan masalah dan soalan penyelidikan mereka. Maklumat yang tinggal dalam seseorang individu atau peristiwa atau bahan di mana kajian seseorang bergantung [18].

4.3 Proses Pengumpulan Data

Seramai 14 peserta atau informan terlibat dalam kajian ini dan proses persampelan teori telah digunakan untuk menentukan bilangan peserta yang terlibat. Oleh kerana beberapa faktor seperti kesukaran menghadiri sesi perbincangan dan kesibukan kerja, FGD dijalankan secara bersemuka pada hujung minggu. Penyelidik juga memastikan kejelasan audio dan visual semasa pengumpulan data. Kajian kualitatif ini melibatkan penyertaan rakyat Malaysia berbilang kaum yang bekerja di sektor awam dan swasta, peniaga dan pesara. Persoalan status, cabaran dan penambahbaikan kepada peralihan demografi telah memberikan pandangan yang pelbagai dan menarik.

Jadual 1: Peserta Perbincangan Kumpulan Fokus

Kumpulan 1	Umur (Tahun)	Kerja	Pendidikan
Lelaki Melayu (P1)	55	Pensyarah	Doktor Falsafah
Wanita Cina (P2)	56	Peniaga	Diploma
Wanita Melayu (P3)	56	Guru	Diploma
Wanita India (P4)	44	Aktivis Politik	Diploma
Lelaki Cina (P5)	57	Eksekutif Perniagaan	Diploma
Wanita Cina (P6)	49	Pegawai Pemasaran	Diploma Pemasaran
Lelaki India (P7)	65	Pesara	Diploma
Kumpulan 2			
Lelaki Melayu (P8)	67	Pesara Tentera	Sijil Pelajaran Malaysia
Wanita Cina (P9)	56	Surirumah	Diploma
Lelaki India (P10)	56	Peniaga	Sijil Tinggi Pelajaran
Wanita Melayu (P11)	57	Penjawat Awam	Diploma
Perempuan Cina (P12)	70	Pesara	Diploma
Lelaki Cina (P13)	58	Peniaga	Sijil Pelajaran Malaysia
Wanita India (P14)	63	Pesara	Diploma

Peserta juga diingatkan tentang kerahsiaan identiti dan maklumat sepanjang sesi berlangsung dan mereka dibenarkan menarik diri secara sukarela pada bila-bila masa. Sesi FGD telah dijalankan dalam dua sesi iaitu pagi dan petang pada 3 September 2023, di Shah Alam, Selangor. Jadual di bawah menunjukkan komposisi fokus FGD yang terdiri daripada informan lelaki dan perempuan berdasarkan kriteria yang ditetapkan:

Data dianalisis serentak dengan proses pengumpulan data. Proses pengumpulan data untuk kumpulan pertama dan kedua, data telah ditranskripsikan dengan bantuan bahan rakaman audio dan visual. Pada setiap penambahbaikan proses pengumpulan dan transkripsi, data dianalisis menggunakan kaedah perbandingan yang berterusan. Tema dan kategori dibentuk berdasarkan soalan penyelidikan.

5.0 Analisis Data

Analisis data daripada FGD ini melibatkan proses perincian, mengenal pasti dan mentafsir corak, tema dan makna yang muncul daripada perbualan peserta. Kajian ini menggunakan skema tematik, yang merupakan struktur hierarki yang menerangkan hubungan antara tema utama dan sub-tema yang lebih khusus. Dalam skim ini, tema utama berada di bahagian atas, diikuti dengan sub-tema yang lebih terperinci. Penyelidik mengkaji skema tematik yang telah dicipta dan memastikan bahawa tema dan sub-tema saling berkaitan dan menggambarkan makna sebenar data. Selepas memastikan skim tematik adalah sesuai, dan mengenal pasti tema utama yang paling penting dari data, penyelidik mengurangkan bilangan tema untuk mengekalkan fokus analisis yang tajam. Selepas proses menganalisis data dengan teliti, kajian menggunakan perisian analisis kualitatif NVivo untuk membantu mengurus dan menganalisis data. Setiap langkah dalam proses analisis perlu dijalankan secara sistematik bagi memastikan penemuan yang dihasilkan adalah tepat dan bermakna.

5.1 Strategi Kesahihan dan Kebolehpercayaan

Untuk mendapatkan tahap kesahihan, penyelidik telah menggunakan strategi pemeriksaan pakar bidang. Untuk mendapatkan kesahihan luaran, penyelidik telah memilih untuk membuat laporan terperinci dan kaya maklumat atau penerangan yang kaya dan besar. Laporan terperinci disediakan di bahagian reka bentuk kajian sehingga proses analisis data. Strategi kebolehpercayaan bagi kajian-kajian ini telah dicapai melalui kaedah trail audit.

Di samping itu, maklumat yang berkaitan dengan peralihan demografi diperolehi dari pelbagai sumber dan maklumat yang diterima oleh mereka telah membawa kepada sikap dan tingkah laku peserta terhadap topik perbincangan. Penggunaan kaedah ini adalah untuk menangkap data deskriptif yang kaya tentang bagaimana orang berfikir dan berkelakuan dan menyelaraskan proses yang kompleks. Justeru, sesi FGD yang berlangsung selama kira-kira 120 minit itu digunakan bagi meneroka pemahaman, sikap dan sumber maklumat berkaitan industri kreatif di Malaysia. Analisis data temuduga sebagai data utama melibatkan proses sistematik seperti penyediaan nota lapangan dan transkrip, pengkodan, penjejakan dan pembinaan tema utama, pembinaan sub-tema dan sub-tema [19].

6.0 Hasil Kajian

Secara keseluruhan, kajian mendapati unsur-unsur kebajikan sosial termasuk faktor-faktor yang memberi kesan kepada kesejahteraan sosial dan keharmonian dalam masyarakat. Oleh itu, kebajikan sosial perlu ditumpukan kepada keperluan asas fizikal, emosi dan sosial masyarakat yang dipenuhi terutamanya kepada warga emas. Ia melibatkan kerja untuk meningkatkan kualiti hidup dan kebahagiaan seluruh masyarakat, dengan menyediakan akses kepada perkhidmatan dan sumber yang diperlukan untuk memenuhi keperluan asas, seperti kesihatan, pendidikan, perumahan, dan keselamatan sosial.

Kebajikan sosial juga melibatkan perlindungan daripada diskriminasi, ketidakadilan, dan keganasan, serta mempromosikan keadilan sosial, kesaksamaan, dan kebebasan individu. Matlamatnya adalah untuk memastikan setiap individu dan kumpulan dalam masyarakat dapat mencapai potensi maksimum mereka dan menikmati kehidupan yang bermakna dan produktif. Unsur-unsur ini berkait rapat dan menyumbang kepada kebajikan sosial keseluruhan masyarakat. Menekankan dan memastikan kewujudan semua elemen ini merupakan aspek penting dalam mencapai kesejahteraan sosial yang optimum. Unsur-unsur yang berkaitan dengan kesihatan, pendidikan, pekerjaan dan pendapatan, perlindungan sosial dan lain-lain seperti dalam jadual 1. Berikut adalah beberapa tema kebajikan sosial, kesan peralihan demografi, hasil perbincangan fokus.

Jadual 2: Kategori Tema Kebajikan Sosial

1. **Kesihatan:** Akses kepada perkhidmatan kesihatan yang berkualiti, memenuhi keperluan perubatan asas, dan keseimbangan kesihatan mental.
2. **Pendidikan:** Akses kepada pendidikan yang adil, berkualiti, dan berpatutan untuk semua individu tanpa mengira latar belakang sosial atau ekonomi.
3. **Pekerjaan dan Pendapatan yang Adil dan Saksama:** Peluang pekerjaan yang adil dan saksama, gaji yang adil, dan persekitaran kerja yang selamat dan sihat.
4. **Perlindungan Sosial:** Keselamatan sosial dan perlindungan terhadap risiko ekonomi, seperti perlindungan kesihatan, insurans, dan bantuan sosial.
5. **Hak Asasi Manusia:** Pengiktirafan dan perlindungan hak asasi manusia, termasuk hak kebebasan bersuara, kebebasan bersuara, dan kebebasan berhimpun.
6. **Perumahan yang Mencukupi:** Akses kepada perumahan yang selamat, mencukupi dan berpatutan, serta kemiskinan dan pengurangan pengangguran.
7. **Keselamatan Sosial:** Keselamatan awam yang mencukupi, penguatkuasaan undang-undang yang adil, dan perlindungan daripada keganasan dan penindasan.
8. **Kebajikan Kanak-kanak dan Keluarga:** Dasar dan program sokongan untuk kesejahteraan kanak-kanak dan keluarga, termasuk pendidikan kanak-kanak, perlindungan kanak-kanak, dan sokongan kepada ibu bapa.
9. **Kesejahteraan Warga Emas:** Sokongan dan penjagaan warga emas, termasuk akses kepada perkhidmatan kesihatan, perumahan yang sesuai, dan aktiviti sosial.
10. **Keseimbangan Alam Sekitar:** Pemuliharaan alam sekitar, perlindungan alam semula jadi, dan kesedaran tentang kesan aktiviti manusia terhadap alam sekitar.

Sebagai contoh, pemberi maklumat menyatakan:

P5: "Saya memerlukan perkhidmatan kesihatan yang baik dan mudah".

P7: "Selagi seseorang membantu saya menguruskan ubat saya ...

P8 : "Yang penting ialah pendidikan anak-anak dan cucu-cucu saya terus terjamin"

P10: "Kerajaan sekarang dan masa lalu memberi keutamaan kepada pendidikan"

P12: "Sudah tua, kami mahu rumah, empat tempat perlindungan", tidak mahu menjadi gelandangan"

P14: "Saya mahu anak-anak dan cucu-cucu saya hidup dengan selamat, bahagia... tidak sukar"

6.1 Pasaran Buruh

Secara keseluruhan, kajian mendapati pemberi maklumat menyedari bahawa pada usia tua mereka memainkan peranan yang kurang dalam menyumbang kepada tenaga kerja dan sumber manusia. Walau bagaimanapun, pihak berkuasa memerlukan kebanyakan warga emas adalah penyumbang utama kepada pasaran buruh semasa mereka berkhidmat di sektor awam, swasta atau bekerja sendiri. Kebanyakan mereka mengharapkan kerajaan memberi perhatian sewajarnya kepada kumpulan sedemikian. Persaingan untuk pekerjaan telah menebal menyebabkan ramai graduan menganggur.

Disebabkan COVID-19, ramai yang kehilangan pekerjaan. Tetapi pemulihan ekonomi menghembuskan nafas baru kepada golongan muda mendapat pekerjaan. Kebanyakan pemberi maklumat berharap kerajaan akan membuat dasar mengenai kemasukan warga asing yang bekerja di Malaysia supaya tidak "meminggirkan" anak-anak tempatan.

Pelaksanaan gaji minimum RM1500 perlu dibuat secara menyeluruh dan adil. Pastikan sektor swasta mengikut arahan. Bagaimanapun, perlu dilihat semula tawaran gaji dalam sektor awam di bawah paras gaji minimum seperti anggota Polis Diraja Malaysia (PDRM) dan tentera. Dalam era ini, pertandingan mencari pekerjaan sangat mencabar. Mereka yang mempunyai kelayakan, pengalaman dan kemahiran akan mendapat pasaran.

Perubahan dalam struktur penduduk menuntut perkhidmatan kesihatan yang lebih baik dan tumpuan yang lebih besar terhadap kesihatan warga emas, serta penjagaan kesihatan mental. Apabila penduduk yang lebih tua menimbulkan cabaran kepada sistem kewangan awam, termasuk penswastan atau

peningkatan sumbangan sosial. Peralihan demografi juga memberi kesan kepada dasar keluarga seperti perancangan keluarga dan sokongan kepada ibu bapa yang bekerja.

Tetapi peralihan demografi juga mempunyai implikasi positif. Perubahan ini meningkatkan pengetahuan dan pengalaman warga emas kepada masyarakat. Mereka boleh menjadi sumber inspirasi dan mentor kepada generasi muda. Warga emas yang aktif juga mampu menyumbang kepada ekonomi negara melalui pekerjaan dan perniagaan mereka. Warga emas juga sering menjadi penyokong utama keluarga mereka. Mereka boleh menjaga cucu-cucu mereka dan membantu dalam tugas harian keluarga.

Walaupun unsur-unsur pasaran buruh yang dibincangkan termasuk faktor-faktor yang mempengaruhi permintaan dan penawaran dinamik buruh dan pasaran buruh. Berikut adalah beberapa tema utama unsur-unsur pasaran buruh kesan peralihan demografi:

Jadual 3: Kategori Tema Pasaran Buruh

1. **Permintaan Buruh:** Permintaan buruh merujuk kepada keperluan atau keinginan majikan untuk buruh. Faktor-faktor yang mempengaruhi permintaan buruh termasuk pertumbuhan ekonomi, pembangunan perindustrian, dan keperluan khusus dalam sektor tertentu.
2. **Bekalan Buruh:** Bekalan buruh merujuk kepada bilangan pekerja yang sanggup bekerja pada kadar upah tertentu. Faktor-faktor seperti tahap pendidikan, latihan, dan keutamaan pekerja mempengaruhi bekalan buruh.
3. **Upah dan Gaji:** Upah atau gaji yang ditawarkan kepada pekerja berdasarkan permintaan dan penawaran dalam pasaran buruh. Faktor-faktor seperti kemungkinan, pengalaman, dan keserasian antara kepakaran dan permintaan pasaran mempengaruhi tahap upah.
4. **Kelayakan dan Kemahiran:** Kelayakan pendidikan, latihan, dan kemahiran khusus memainkan peranan penting dalam menentukan keupayaan pekerja untuk memenuhi keperluan industri dan syarikat.
5. **Keadaan Kerja:** keadaan kerja yang merangkumi faktor-faktor seperti persekitaran kerja, keselamatan pekerjaan, faedah bersama, dan keselamatan sosial memainkan peranan penting dalam menarik dan mengekalkan tenaga kerja yang berkualiti.
6. **Ketidaktentuan Pasaran:** Ketidaktentuan ekonomi dan politik boleh menjejaskan kestabilan pasaran buruh, termasuk keputusan syarikat untuk mengambil atau memecat pekerja.
7. **Undang-undang Buruh:** Rangka kerja undang-undang dan pengawalseliaan yang mengawal hubungan antara majikan dan pekerja serta hak pekerja mempunyai kesan penting dalam menentukan dinamik pasaran buruh.
8. **Tahap pengangguran:** Tahap pengangguran dalam sesebuah negara atau rantau boleh menjejaskan kuasa penawaran pekerjaan dalam membincangkan gaji atau gaji dan keadaan kerja yang lebih baik.
9. **Perubahan Teknologi:** Perkembangan teknologi dan automation boleh menjejaskan jenis pekerjaan yang ada dan memerlukan kemahiran baru dari tenaga kerja.
10. **Globalisasi:** Pasaran buruh terbuka di seluruh dunia mempengaruhi persaingan di kalangan pekerja di negara yang berbeza dan boleh menjejaskan tahap gaji atau gaji dan keadaan kerja.

Sebagai contoh, pemberi maklumat menyatakan:

P5: *"Kos sara hidup yang semakin meningkat memberi kesan kepada kita orang tua..."*

P2: *"Tiada siapa yang mahu buat kerja... tapi kalau ada kerja dari rumah ok juga"*

P3 : *"Pekerja asing mengancam peluang pekerjaan anak tempatan"*

P4: *"Kerajaan kini perlu beri insentif khas untuk warga emas"*

P5: *"Teknologi baru dan media sosial menjadikan kerja lebih mudah"*

P9: *"Saya bimbang kerana anak saya masih menganggur, walaupun graduan"*

P13: *"untuk orang tua, keistimewaan. Elaun khas dalam belanjawan"*

6.2 Inisiatif Menghadapi Peralihan Demografi

Kajian ini menunjukkan bahawa secara keseluruhan, informan mengakui pelbagai inisiatif yang dijalankan untuk menangani kebajikan sosial dan persoalan pasaran buruh. Inisiatif ini dilaksanakan oleh kerajaan serta individu dan majikan bagi memastikan kelangsungan hidup dapat diteruskan. Melalui

pelaksanaan inisiatif-inisiatif ini, masyarakat dapat lebih bersedia menghadapi cabaran peralihan demografi dan memastikan kebajikan sosial dan pasaran buruh dapat menyesuaikan diri dengan perubahan yang berlaku.

Pembangunan program sokongan untuk warga emas melibatkan penstrukturan program yang meliputi aspek kesihatan, sosial, dan ekonomi yang akan memenuhi keperluan warga tua. Program ini harus merangkumi akses mudah dan berpatutan kepada perkhidmatan kesihatan, termasuk perkhidmatan perubatan dan kesihatan mental yang sesuai. Di samping itu, program ini juga perlu mengambil kira aspek sosial dan emosi, seperti aktiviti sosial dan kemasyarakatan yang direka khusus untuk memenuhi keperluan sosial dan emosi warga emas.

Program sokongan juga boleh melibatkan bantuan ekonomi, persaraan, dan faedah kebajikan lain yang boleh membantu meringankan beban kewangan mereka. Oleh itu, pembangunan Program Sokongan Rakyat merupakan langkah penting dalam memastikan kebajikan dan kelangsungan hidup warga emas. Dengan mengambil langkah-langkah ini, diharapkan rakyat dapat menangani kenaikan kos sara hidup dengan lebih berkesan dan memastikan kestabilan ekonomi dan kebajikan masyarakat secara keseluruhan.

Jadual 4: Kategori Inisiatif yang Menghadapi Peralihan Demografi

1. **Pembangunan Program Sokongan Warga Emas:** Merancang program sosial yang menampung keperluan kesihatan, sosial, dan ekonomi warga emas, termasuk akses kepada perkhidmatan kesihatan, program aktiviti sosial, dan bantuan kebajikan.
 2. **Pembangunan Peluang Pekerjaan dan Pembangunan Kemahiran:** Membina peluang pekerjaan dan latihan kemahiran yang sesuai dengan keperluan penduduk yang semakin tua. Ini termasuk peningkatan peluang kerja fleksibel dan latihan lanjutan untuk pekerja yang lebih tua.
 3. **Akses yang Diperluas kepada Pendidikan dan Latihan:** Menyediakan akses yang lebih luas kepada pendidikan dan latihan untuk pekerja di semua peringkat kehidupan, termasuk program pembelajaran sepanjang hayat untuk memastikan pekerjaan yang lebih baik dan peluang kerjaya yang berterusan.
 4. **Pelarasn Dasar Sosial dan Ekonomi:** Merancang dan melaksanakan dasar yang relevan untuk menangani isu-isu yang berkaitan dengan kebajikan sosial, seperti insurans kesihatan, program perumahan mampu milik, dan bantuan kebajikan untuk kumpulan rentan.
 5. **Inisiatif Pembangunan Komuniti:** Menggalakkan inisiatif pembangunan komuniti yang menggalakkan penyertaan sosial dan ekonomi untuk semua kumpulan umur, termasuk menggalakkan hubungan antara generasi, aktiviti sosial, dan program pemeraksanaan komuniti.
 6. **Peningkatan Kecekapan Penggunaan Sumber:** Melalui penggunaan sumber yang lebih berkesan dan teknologi yang lebih baik, kos pengeluaran dapat dikurangkan, menjadikan produk dan perkhidmatan lebih berpatutan.
 7. **Pembangunan dan Pengukuhan Infrastruktur:** Penambahbaikan infrastruktur termasuk pengangkutan awam, tenaga, dan telekomunikasi dapat membantu mengurangkan kos pengangkutan dan menyumbang kepada peningkatan produktiviti.
 8. **Promosi Penjimatan dan Pengurusan Kewangan Bijak:** Mengajar dan menggalakkan program mengenai penjimatan dan pengurusan kewangan yang bijak dapat membantu individu dan keluarga menguruskan belanjawan mereka dengan lebih berkesan.
 9. **Peningkatan Pencen/Gaji dan Perlindungan Pekerja:** Melalui penetapan gaji minimum dan pencen serta perlindungan pekerja yang munasabah, pekerja boleh menikmati gaji yang mencukupi untuk menampung keperluan asas mereka, mengurangkan tekanan kewangan.
 10. **Akses yang lebih baik kepada Perkhidmatan Asas:** Menyediakan akses yang lebih mudah dan berpatutan kepada perkhidmatan asas seperti pendidikan, kesihatan, dan perumahan dapat mengurangkan beban kewangan individu dan keluarga.
 11. **Pengurangan Cukai dan Subsidi:** Mengurangkan beban cukai bagi rakyat berpendapatan rendah dan subsidi barangan keperluan seperti makanan, minyak dan utiliti dapat membantu meringankan tekanan kewangan yang dialami oleh rakyat.
-

Sebagai contoh, pemberi maklumat menyatakan:

P4: *"perlu mewujudkan program untuk membantu warga emas di semua bahagian dan bidang".*

P6: *"bagi peluang kepada warga emas yang masih produktif untuk bekerja atau menjadi perunding"*

P9 : *"kami juga mahu terus belajar dalam bidang agama yang menampung sebahagian daripada kos"*

P11: *"kita juga perlu diajar untuk menguruskan wang pada usia ini"*

K1P4: *"wujudkan pakej Rahmah selaras dengan Malaysia Madan"*

7.0 Perbincangan

7.1 Kebajikan Sosial

Ciri-ciri penduduk masyarakat berkait rapat dengan tahap kebajikan sosial yang dinikmatinya. Aspek sifat penduduk adalah kesuburan dan kadar kematian yang tinggi dan rendah yang dialami. Tahap pembangunan sebagai ukuran kemajuan atau tahap kesejahteraan telah dikaitkan dengan ciri demografi tersebut melalui hubungan ideologi. Masyarakat yang dicirikan oleh kadar kelahiran dan kematian yang rendah dilihat mempunyai tahap pembangunan yang agak tinggi, oleh itu kebajikan yang tinggi, berbanding masyarakat yang dicirikan oleh kadar kelahiran dan kematian yang tinggi juga mempunyai pembangunan yang agak rendah, oleh itu kebajikan yang rendah.

Peralihan demografi mempunyai kesan ke atas kebajikan sosial yang menyaksikan peningkatan warga tua atau warga emas. Ini telah membawa kepada peningkatan permintaan untuk perkhidmatan kesihatan dan penjagaan jangka panjang. Dengan peningkatan populasi warga emas dan kesihatan yang lebih baik menyebabkan orang hidup lebih lama, negara perlu memperuntukkan lebih banyak sumber untuk perkhidmatan kesihatan, termasuk penjagaan kesihatan mental. Negara-negara perlu mengambil langkah-langkah untuk memastikan kesejahteraan warga emas dengan menyediakan program sokongan sosial, penjagaan kesihatan yang berkualiti, dan perlindungan kewangan.

Kebajikan warga emas termasuk keadaan keseluruhan kesejahteraan fizikal, mental, sosial, dan ekonomi orang tua. Pemeliharaan kebajikan mereka adalah penting untuk memberikan kualiti hidup yang baik dan memastikan warga emas dapat menikmati tahun-tahun keemasan mereka. Kesihatan fizikal warga emas adalah aspek penting dalam kesejahteraan mereka. Ini termasuk penjagaan kesihatan umum, aktiviti fizikal yang seimbang, pemakanan yang baik, serta akses kepada penjagaan kesihatan yang berkualiti.

Kesihatan mental warga emas juga perlu menjadi fokus kerajaan. Aktiviti sosial, penyelenggaraan keseimbangan emosi, dan akses kepada sokongan psikososial adalah komponen penting dalam kesejahteraan mental. Begitu juga, hubungan sosial yang baik dan kehidupan sosial yang aktif dapat meningkatkan kebajikan orang tua. Aktiviti sosial seperti pertemuan dengan rakan sebaya, penyertaan dalam kelab atau kumpulan komuniti, dan sumbangan kepada masyarakat adalah penting.

Kebajikan warga emas adalah tanggungjawab bersama masyarakat dan negara. Program yang menyokong kesejahteraan warga emas, sokongan sosial, perkhidmatan kesihatan, dan peluang untuk penglibatan masyarakat adalah penting untuk memastikan bahawa warga emas dapat menjalani tahun keemasan mereka dengan kualiti hidup yang baik. Di samping itu, kesedaran dan usaha masyarakat dalam membina masyarakat yang inklusif dan penyayang adalah kunci dalam mengekalkan kebajikan warga emas.

7.2 Pasaran Buruh

Penuaan tenaga buruh telah membawa kepada peningkatan bilangan pekerja tua dalam pasaran buruh. Ini adalah fenomena demografi yang semakin ketara di banyak negara, termasuk Malaysia, dan ia mempunyai pelbagai implikasi kepada ekonomi, pasaran buruh, dan masyarakat. Berikut adalah beberapa aspek penting yang berkaitan dengan penuaan tenaga buruh: Penuaan tenaga buruh biasanya disebabkan oleh pengurangan kadar kelahiran dalam masyarakat. Generasi muda mungkin lebih kecil bilangannya daripada generasi terdahulu, menyebabkan peningkatan bilangan orang tua dalam pasaran buruh.

Dari segi implikasi peralihan demografi terhadap tenaga buruh dapat dilihat dengan penurunan kadar kelahiran, pasaran buruh mungkin menghadapi penurunan bilangan pekerja baru. Ini boleh memberi tekanan kepada pertumbuhan ekonomi negara. Pasaran buruh akan menjadi lebih tua. Keadaan ini boleh menjejaskan produktiviti dan keselamatan pekerja. Peralihan demografi juga menekankan kepentingan pendidikan dan pembangunan kemahiran untuk menyediakan pekerjaan yang lebih baik dan berdaya maju. Implikasi peralihan demografi terhadap dasar awam dapat dibuktikan dengan penekanan terhadap pendidikan berkualiti dan berkesan untuk menyediakan golongan muda untuk menghadapi cabaran pasaran buruh yang berubah-ubah. Belanjawan pendidikan

Tetapi terdapat banyak cabaran untuk menangani peralihan demografi ini. Peningkatan populasi warga emas boleh menyebabkan peningkatan permintaan terhadap perkhidmatan kesihatan, terutamanya perkhidmatan perubatan jangka panjang. Ini boleh memberi tekanan kepada sistem kesihatan. Sementara itu, warga emas yang tidak mempunyai simpanan persaraan atau sumber kewangan yang mencukupi boleh menghadapi cabaran kewangan yang serius apabila memasuki usia tua.

Begitu juga, pengasingan sosial, kesepian, dan masalah kesihatan mental boleh menjadi masalah yang berkaitan dengan populasi warga emas. Mereka mungkin menghadapi penurunan dalam kesihatan fizikal dan kognitif, yang memerlukan penjagaan dan sokongan tambahan. Ini yang mendorong penjagaan kesihatan yang kompleks dan penjagaan jangka panjang boleh menjadi beban kewangan yang tinggi kepada keluarga dan sistem kesihatan. Tambahan pula, pertambahan populasi warga emas juga boleh menyebabkan peningkatan penggunaan sumber alam sekitar seperti air dan tenaga, serta peningkatan pembuangan sisa.

Untuk memenuhi cabaran yang berkaitan dengan peningkatan populasi warga emas, adalah penting untuk membangunkan dasar dan program yang menyokong kesejahteraan dan sokongan untuk kumpulan ini. Ini termasuk perkhidmatan kesihatan yang berkualiti, program penjagaan jangka panjang, pendidikan kesihatan awam, dan peluang untuk penglibatan sosial dan ekonomi yang aktif. Peningkatan kesedaran dan persediaan awal juga penting untuk membolehkan individu dan masyarakat menghadapi cabaran berkaitan penuaan dengan lebih berkesan.

Peningkatan perbelanjaan kesihatan adalah perkara biasa apabila penduduk berkembang, kos penjagaan kesihatan meningkat, dan keperluan yang semakin meningkat untuk penjagaan kesihatan yang berkualiti. Ini boleh memberi implikasi penting kepada individu, keluarga, dan sistem kesihatan negara.

Kos perkhidmatan kesihatan, termasuk perubatan, hospital, dan perkhidmatan kesihatan jangka panjang, cenderung meningkat apabila kemajuan teknologi perubatan dan permintaan meningkat. Peningkatan populasi, termasuk peningkatan bilangan warga emas yang memerlukan penjagaan kesihatan tambahan, boleh membawa kepada peningkatan penggunaan perkhidmatan kesihatan. Penyakit kronik seperti kencing manis, penyakit jantung, dan kanser semakin melibatkan kos perubatan jangka panjang dan penjagaan kesihatan yang berterusan. Perubahan struktur populasi, termasuk peningkatan bilangan warga emas, boleh membawa kepada peningkatan kos penjagaan kesihatan jangka panjang seperti penjagaan kesihatan warga emas dan penjagaan kesihatan mental.

Pengenalan teknologi perubatan baru dan perubahan dalam ubat ketepatan boleh meningkatkan kos perubatan, walaupun ia boleh membawa manfaat dalam diagnosis dan rawatan penyakit. Sistem kesihatan yang memerlukan penyelenggaraan, penambahbaikan infrastruktur, dan pengambilan tenaga kerja kesihatan yang berkualiti memerlukan perbelanjaan yang lebih besar. Walaupun pencegahan penyakit adalah penting untuk mengurangkan perbelanjaan jangka panjang, ia memerlukan pelaburan awal yang mungkin kelihatan mahal. Peningkatan perbelanjaan juga berkaitan dengan usaha untuk meningkatkan akses kepada perkhidmatan kesihatan yang berkualiti untuk semua lapisan masyarakat. Kesihatan mental semakin mendapat perhatian, dan peningkatan perbelanjaan mungkin diperlukan untuk menyediakan perkhidmatan kesihatan mental yang lebih baik.

Peningkatan perbelanjaan kesihatan boleh menjadi cabaran kepada sistem kesihatan dan ekonomi negara. Oleh itu, adalah penting untuk menguruskan perbelanjaan dengan bijak, mengekalkan

keberkesanan, dan menggalakkan pendekatan berpusatkan pencegahan, termasuk pendidikan kesihatan awam dan promosi gaya hidup sihat. Di samping itu, inovasi dalam pengurusan perkhidmatan kesihatan dan perubatan juga boleh membantu mengurangkan kos. Dengan kerjasama antara sektor awam dan swasta, serta sokongan daripada masyarakat, kita boleh mencapai kesihatan yang lebih baik tanpa hanya meningkatkan perbelanjaan.

Peralihan demografi juga membawa kepada penurunan tenaga buruh di mana bilangan pekerja yang terdapat di pasaran buruh berkurangan atau tidak mencukupi untuk memenuhi permintaan pekerjaan sedia ada. Ini boleh berlaku atas pelbagai sebab dan boleh membawa pelbagai implikasi ekonomi dan sosial.

RUMUSAN

Pengurusan peralihan demografi yang berkesan untuk memastikan negara dapat mengekalkan pertumbuhan ekonomi yang mampan, menyediakan perkhidmatan kesihatan dan pendidikan yang berkualiti, dan menjaga kebajikan sosial masyarakat. Inilah cabaran dan peluang yang perlu dihadapi oleh Malaysia dalam dasar awam dan pembangunan negara dalam era Madani Malaysia.

Strategi perlu dipertimbangkan bersama dan dilaksanakan secara holistik bagi mencapai kehidupan sejahtera masyarakat. Setiap negara mungkin memerlukan pendekatan yang berbeza berdasarkan konteks dan keperluan mereka sendiri. Pertumbuhan ekonomi yang mampan merujuk kepada peningkatan output ekonomi sesebuah negara yang berterusan, konsisten dan mampan tanpa menjejaskan sumber asli dan kualiti hidup rakyat. Ini bermakna bukan sahaja mencapai pertumbuhan ekonomi dalam jangka pendek, tetapi juga mengekalkan keseimbangan antara pertumbuhan ekonomi, kelestarian alam sekitar, dan kebajikan sosial.

Pertumbuhan ekonomi yang berterusan mengutamakan kualiti ekonomi berbanding kuantiti. Ini bermakna meneruskan pertumbuhan ekonomi yang membawa manfaat kepada masyarakat dalam bentuk peningkatan pendapatan, pekerjaan, dan kualiti hidup. Pertumbuhan ekonomi yang mampan tidak boleh menjejaskan alam sekitar secara berlebihan. Ini termasuk pemeliharaan sumber semula jadi, pengurangan pencemaran, dan pemuliharaan biodiversiti. Sebaliknya, ia memberi manfaat kepada semua peringkat masyarakat dan mengurangkan ketidaksamaan sosial dan ekonomi. Ini termasuk pembangunan masyarakat terpinggir dan peningkatan akses kepada peluang pendidikan dan ekonomi.

Di samping itu, menggalakkan inovasi dan penggunaan teknologi yang bijak adalah penting untuk menjana pertumbuhan ekonomi yang mampan. Ini termasuk pelaburan dalam penyelidikan dan pembangunan serta pembangunan kemahiran teknologi dalam tenaga kerja. Di samping membangunkan usahawan tempatan dan industri kecil dan sederhana boleh membantu mengurangkan ketidaksamaan ekonomi dan meningkatkan kapasiti ekonomi masyarakat. Pendidikan berkualiti dan latihan kemahiran adalah penting untuk meningkatkan produktiviti dan keupayaan sumber manusia. Ini termasuk pendidikan teknikal dan vokasional serta pendidikan tinggi.

Melaksanakan dasar-dasar yang memberi insentif kepada pekerjaan, pemerksaan wanita, dan peningkatan pendapatan adalah penting untuk memastikan modal insan yang produktif. Menyediakan jaringan keselamatan sosial yang kukuh dan mampan adalah penting untuk melindungi masyarakat daripada ketidakstabilan ekonomi. Dalam era globalisasi, kerjasama antarabangsa dalam perdagangan, pelaburan, dan pemindahan teknologi adalah penting untuk pertumbuhan ekonomi yang mampan.

Oleh itu, dasar perlu direka untuk menangani pelbagai isu yang berkaitan dengan peralihan demografi, termasuk kadar kelahiran, kadar kematian, struktur umur penduduk, dan penuaan penduduk. Menyediakan sistem pemantauan dan penilaian yang mantap untuk mengukur pencapaian dalam mencapai pertumbuhan penduduk. Pertumbuhan ekonomi yang mampan bagi menangani peralihan demografi perlu selari dengan dasar pembangunan negara dan pertumbuhan bijak perlu mengambil kira aspek ekonomi,

sosial dan alam sekitar. Ini merupakan pendekatan berorientasikan masa depan yang mengutamakan kelestarian dan kesejahteraan jangka panjang masyarakat bagi merealisasikan agenda Madani Malaysia.

8.0 Rujukan

- [1] E. Van de Walle, "Fertility transition, conscious choice, and numeracy," *Demography*, vol. 29, no. 4, pp. 487-502, 1992.
- [2] P. Demeny and G. McNicoll, *The Encyclopedia of Population*, New York: Macmillan Reference USA, 2003.
- [3] R. J. Johnston et al., *Dictionary of Human Geography*, Oxford: Blackwell Publishing Ltd., 2000.
- [4] Jabatan Perangkaan Malaysia, "Anggaran Penduduk Semasa, Malaysia, 2023," 2023. [Online]. Available: <https://www.dosm.gov.my/portal-main/release-content/current-population-estimates-malaysia>.
- [5] Jabatan Perangkaan Malaysia, "Anggaran Penduduk Semasa, Malaysia, 2024," 2024. [Online]. Available: <https://www.dosm.gov.my/portal-main/release-content/current-population-estimates-malaysia>.
- [6] A. Ibrahim, *Membina Negara Sivil, Wawasan dan Rangka Kerja Asas Pembaharuan*, Shah Alam: Institut Darul Ehsan, 2023.
- [7] R. Lesthaeghe and D. J. van de Kaa, "Twee demografische transitie?," in *Bevolking: groei en krimp*, 1986.
- [8] D. E. Bloom and D. Canning, "Global demographic change: Dimensions and economic significance," *Population and Development Review*, vol. 30, Suppl., pp. 17-51, 2004.
- [9] S. Harper, "Economic and social implications of aging societies," *Science*, vol. 346, no. 6209, pp. 587-591, 2014.
- [10] N. N. Fitri and U. Yaakob, "Perubahan komposisi penduduk Malaysia 1970-2010," *Jurnal Antarabangsa Alam Sekitar Masyarakat dan Angkasa*, vol. 2, no. 2, pp. 10-20, 2014.
- [11] A. Ahmad and R. A. Che Rose, "Peralihan demografi dan kebajikan sosial masyarakat Melayu: Satu perbandingan antara Malaysia dan Kemboja," *Jurnal e-Bangi*, vol. 6, no. 1, pp. 1-16, 2011.
- [12] U. Yaakob and T. Masron, "Perubahan komposisi dan taburan penduduk Sarawak 1970-2000," *Jurnal Penyelidikan Borneo*, vol. 3, pp. 155-171, 2009.
- [13] A. R. Hasan and P. L. Nair, "Urbanization and growth of metropolitan centres in Malaysia," *Journal of Malaysian Economic Studies*, vol. 51, no. 1, pp. 87-101, 2014.

- [14] S. Ghazali and K. Rostam, *Pertumbuhan Penduduk*, Katiman Rostam, Ed. Majlis Bahasa dan Pustaka, 2019.
- [15] M. Sahul Hamid, *Evolusi penduduk di Malaysia*, Jabatan Perangkaan Malaysia, 2020.
- [16] J. Ritchie, *Qualitative Research Practice: A Guide for Social Science Students and Researchers*, SAGE Publications, 2003.
- [17] S. B. Merriam, *Application of Qualitative Research and Case Studies in Education*, San Francisco: Jossey-Bass Publishers, 1998.
- [18] J. M. Morse and L. Richards, *Read Me First for the User's Guide to Qualitative Methods*, Thousand Oaks, CA: Sage Publishing, 2002.
- [19] W. K. Mitchell, *Research Methods*, 3rd ed., Oxford University Press, 2005.